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červenec - srpen 2023 č. 4/2023 vychází dne 11. 9. 2023

Z OBECNÍHO ÚŘADU
 Oprava komunikace III/3665 v naší obci

V minulém zpravodaji jsem vás informoval o 
opravách komunikací v naší obci, které jsou 
ve správě Pardubického kraje. Původně byla 
dohodnuta oprava od obecního úřadu po Lány 
na příští rok. Po vyhodnocení diagnostiky 
komunikace se rozsah oprav a původní záměr 
změnil. Pardubický kraj se spolu s obcí Hradec 
nad Svitavou domluvil na následujícím postupu: 
na rekonstrukci silnice bude zpracovaná 
detailní projektová dokumentace tak, aby nová 
komunikace stavebně i technicky vyhovovala 
přeřazení silnice do II. třídy. Součástí bude 
odvodnění a opravy mostních objektů. 
Projektová dokumentace bude dokončena do 
poloviny příštího roku a vyřízení stavebního 
povolení rekonstrukce silnice do konce září 
2024. Samotná realizace opravy proběhne na 
jaře 2025. 

Sběrný dvůr Svitavy

Od občanů se hromadí dotazy ohledně provozu 
sběrného dvora ve Svitavách. Po rekonstrukci 
a modenizaci dvora město Svitavy zavádí pro 
občany Svitav čipové karty, kterými se budou 
prokazovat při odevzdání odpadu. Pro občany 
ostatních obcí, které jsou akcionáři firmy LIKO a 
zároveň společnost provádí v dané obci svozy, 
se prozatím nic nemění. Ve sběrném dvoře se 
prokáží občanským průkazem, že v dané obci 
mají trvalý pobyt. Nadále zůstávají odpady bez 
poplatku ( sklo, papír, nábytek, atd.), tak i odpady 
za poplatek (pneu, nebezpečný odpad, stavební 
odpad, adt.). Do budoucna budou čipové karty 
zaváděny do všech obcí.

Řešení zdravotnických služeb v obci

Dne 23.8. jsem se starosty Radiměře a Opatova 
vyrazil na předem domluvenou schůzku za 
radní Pardubického kraje, paní Ing. Michaelou 
Matouškovou, MPA, náměstkyní hejtmana, 
zodpovědnou za zdravotnictví. Přítomen 
jednání byl i vedoucí odboru zdravotnictví 
pan Mgr. Bc. Pavel Čech. Cílem našeho 
jednání byla pomoc od paní náměstkyně při 
řešení zdravotnických služeb v našich obcí, 
zejména po uzavření ordinacce dětské lékařky 
paní MUDr. Drahomíry Kobelkové. Byli jsme 
seznámeni s počtem pediatrů v okrese Svitavy 
a jejich územním rozmístěním i s jejich počtem 
pacientů. Na každého pediatra je stanoven 
průměrný počet pacientů, tak aby byl schopen 
provozovat praxi. Pokud by byl tento počet příliš 
vysoký, krajská samospráva by měla spolu se 
zdravotní pojišťovnou vyhlásit výběrové řízení 
na obsazení nového místa. Bohužel tento stav v 
našem regionu není. Svědčí o tom skutečnost, za 
kterou si rodiče pacientů paní MUDr. Kobelkové 
našli nového lékaře. Z 860 rodičů si za dva 
dny našlo nového lékaře 810 rodičů. Nicméně 
můžeme vyhlásit za pomocí Pardubického kraje 
výběrové řízení na nového pediatra. Ale dle 
vedoucího odboru se nám nikdo nepřihlásí, a to 
hlavně z důvodu nedostatku doktorů všeobecně. 
A se zubaři je situace ještě zoufalejší. I proto se 
Pardubický kraj snaží nalákat doktory do svého 
kraje pomocí dotací a finančních zvýhodnění. 
Ovšem prozatím bez větší odezvy. Také my obce 
jsme kraji přislíbily v případě potřeby nabídnout 
novým lékařům jisté benefity, jak majetkové 
(např. bydlení, vybavení ordinace), tak finanční 
(např. příspěvek na studia). Podle kraje bude 
situace ještě horší. Noví lékaři většinou chodí do 
velkých měst nebo přímo do zahraničí.

Kamil Pavliš, starosta
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Potravinová banka u nás v Hradci?

Rádi bychom vám představili myšlenku a projekt potravinové banky, která může být i v naší obci. 
Čekáme jen na dobrovolníka, který se přihlásí.  
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Dračí lodě Ares race Křetinka

Ares race team Hradec nad Svitavou se dne 12.8. zúčastnil závodu Dračích lodí na přehradě 
Křetínka.
Závod se sem vrátil po 4leté pauze, která byla zapříčiněna díky covidu. 
Týden před samotným závodem jsme sestavili posádku, kterou tvořilo 21 závodníků včetně 
bubeníka. Podmínkou závodu je, že posádka musí obsahovat minimálně 4 ženy. Pro všechny z 
nás, krom jednoho, to byla obrovská výzva, jelikož jsme v takovéto lodi seděli poprvé. 
V pátek jsme měli půl hodiny zkušební trénink,kde jsme trénovali hlavně souhru pádlování celé 
posádky v rytmu bubnování. Sobota už byla v duchu samotného závodu. Počasí bylo krásné, 
slunečné. 
Přihlásili jsme se na závod dlouhý 200 m. Celkově jsme obsadili 10. místo, hned za týmy, které už 
měly s takovými závody velké zkušenosti.
Umístění pro nás bylo obrovské ,,vítězství“, jelikož to pro nás byla premiéra na těchto závodech. 
Celý den jsme si všichni moc užili a pro všechny to byl obrovský zážitek. Myslím, že se závodu 
zúčastníme i příští rok. Všem, co nám fandili a přijeli nás podpořit, děkujeme.
                Lukáš Zedník

Posádku Ares race tvořili: 
Pavel Šudoma, Lukáš Zedník, Kateřina Müllerová, Vojtěch Müller, Martin Zedník st., Martin Zedník 
ml., Kamil Pavliš, Kamila Pavlišová, Nela Pavlišová, Michal Pavliš, Martina Čechmanová, David 
Jachan, Tomáš Dománek, Radim Drápela, David Kyncl, Kateřina Kynclová, Monika Hradiláková, 
Miloš Hradilák, Filip Morávek, Ondřej Král, Jaroslav Jukl
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HASIČI
 

Hasiči mají o prázdninách volněji, liga v útocích 
jim pokračuje v září a proto se zúčastnili některých 
soutěží v jednotlivcích. 

8. července se Fanda Šperka a Vojta Šmíd 
zúčastnili závodu žáků na 60 metrů v Moravském 
Berouně, kde v konkurenci republikové špičky 
byl Fanda třetí (12,58 s) a Vojta pátý (12,94 s). 
Hned druhý den k sobě kluci přibrali Martina 
Stružinského a jeli do Berouna znova, tentokrát 
na závod dorostenců na 100 metrů. Zde byl 
nejlépe Fanda časem 17,99 s (14.), hned za ním 
Martin časem 18,03 s. Vojta bral za čas 18,77 s 
místo 32.

5. srpna jeli všichni tři kluci na Večerní stovky do 
Kamence, kam se opět sjíždí celá republika. Kluci 
zaběhli pěkné pokusy, Fandovi čas 18,42 s stačil 
na 13. místo, Vojtovi 19,15 s na 22. a Martinovi 
21,53 s na 34. místo.

Ke konci prázdnin se v Desné konal první ročník 
Desenské šedesátky a klukům se tam opravdu 
zadařilo. Fanda bral za 11,99 s zlato a Vojta za 
12,52 s stříbro!

Mimo sportování také hasiči již tradičně v srpnu 
připravili Den s pivem, kterého se za krásného 
počasí zúčastnilo hodně návštěvníků. Během dne 
a večera proběhlo mnoho soutěží, bylo možno 
ochutnat 10 druhů piv a dobré jídlo. Děkujeme 
vám tímto za návštěvu a budeme se těšit i příští 
rok.

Pavel Jasanský
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Z HRADECKÉ HISTORIE
Šíření luteránského náboženství

Po husitských válkách a německé reformaci 
se objevilo na našem území vedle katolického 
náboženství více nových protestantských 
náboženství a někde i všelijakých sekt. 
Nejrozšířenější byla Jednota bratrská, ale 
od poloviny 16. století se u nás začalo šířit 
i luteránství. Šlechta na Moravě byla často 
nakloněna nekatolickým náboženstvím, která 
se šířila i v oblastech patřících k olomouckému 
biskupství. Je málo známé, že v naší obci 
měli léna různí šlechtici, která obdrželi od 
zadlužených olomouckých biskupů. Tito šlechtici 
nebyli často ani katolíky a podporovali u svých 
poddaných svá náboženství. Kryštof z Boskovic 
držel v naší obci 11 lánů, které prodal r. 1570 
Kryštofovi z Hardeggu a na Letovicích. Ten i 
jeho potomci byli velcí zastánci luteránského 
náboženství a tehdy se i v naší obci začalo šířit 
toto nové náboženství. Od roku 1567 získal 
část obce také rod Podstatských z Prusinovic. 
Určitý majetek drželo v Hradci nad Svitavou 
od roku 1580 i město Svitavy, když koupilo od 
Jiříka Kamenohorského z Kamenné Horky, 
lenního písaře biskupského 13 poddaných za 
1000 zlatých. V roce 1630 pak město Svitavy 
dokoupilo celé léno.

Luteránské náboženství se velmi rozšířilo i 
na kunštátském panství, ke kterému patřila i 
vzdálenější moravská část městečka Radiměř. 
I zde se šířilo luteránství a náboženské spory 
dosáhly takového vrcholu, že „dle starého 
vyprávění“ asi v roce 1570 vstoupila během mše 
do kostela skupina mužů, která se dostala do 
hádky s katolickým farářem Martinem Kleinem. 
Hádka se tak vyhrotila, že jeden z mužů faráře na 
kazatelně zastřelil šípem z kuše. Od tohoto roku 
byl v Radiměři jen luteránský kazatel a místní 
katolíci spadali pod vendolskou a hradeckou 
faru. Teprve v roce 1728 byl do Radiměře 
uveden natrvalo katolický farář. Zajímavý a málo 
známý je příběh radiměřského luteránského 
kněze Eliáše Špaltholce. Někdy je jeho příjmení 
zapisováno také německy jako Spandholz. Ten 
se dostal do sporu s radiměřskou obcí a sporu se 
zúčastnili i představitelé královského e „zvoniti 
proti mračnům, anebo, když znamení hněvu 
božího na nebi spatřeno, bránil. Také, že na

svátek sv. Anny službu boží s kázáním čistého 
slova božího nečinil. K představitelům města 
Poličky jako k vrchnosti dědičné vážně se 
nechoval a jim uctivosti nečinil“. Ze šetření 
vyplynulo, že radiměřští také nebyli bez viny. 
Kněze Eliáše „neposlouchali, dopouštěli se 
všetečností při vykonávání pověr a modlářství 
podle své vůle a návyku. Dělo se prý v Radiměři 
cosi modlářského, čehož kněz Eliáš netrpěl a 
podle smlouvy ani kdy trpěti neměl. Na den sv. 
Anny totiž jakýmsi starodávným návykem lidé 
modlářští do kostela se scházeli a tu rozličné 
pověry činíc, šaty a podobné věci nesli, před 
jakýsi špalek věšeli a tím, Pánu Bohu se rouhajíc, 
skrytě jeho milosti božské překážku činili“. Tato 
zpráva odhaluje náboženské poměry v tehdejší 
době. Vznikalo mnoho různých sekt a lidé už ani 
nevěděli v co mají věřit, a tak se uchylovali k 
pověrám, modlářství a pohanským rituálům.

V kronice České a Moravské Radiměře je 
zmínka, že radiměřští kněze Eliáše vyhnali. To je 
jistě nadsazené tvrzení. Eliáš Špaltholc odešel 
dobrovolně na nové působiště do Březové 
nad Svitavou. Na přání držitele kunštátského 
panství, jímž byl tehdy Štěpán Schmidt z 
Freihoffen přichází asi v roce 1606 luteránský 
kněz Eliáš Špaltholc do Kunštátu, kde působil 
až do roku 1620. Zde je často uváděn jako 
dvojctihodný a učený muž, kterého si vážila 
kunštátská vrchnost, ale i obyvatelé Kunštátu a 
celé farnosti. Mezi humanisty té doby je nazýván 
i básníkem císařským vavřínem korunovaným. 
Napsal více latinských básní a písní s 
náboženským i světským obsahem. Osobně 
jsem viděl v blanenském okresním archivu 
některé jeho písemnosti a obdivoval jsem 
jeho krásné písmo i kresby, kterými své spisy 
zdobil. Za zmínku stojí, že Štěpána Schmidta z 
Freihoffen, který nezměnil svoji víru, navštívil již 
v atmosféře probíhající rekatolizace v roce 1626 
v Kunštátě před svým odchodem do exilu Jan 
Amos Komenský.

Z tohoto příběhu bychom si měli vzít ponaučení, 
že netolerance k jiným náboženstvím či názorům 
nadělá mnoho škody. To platilo tenkrát a platí 
to i dnes. V Radiměři se tehdy střetla místní 
pověrčivost, modlářství a tmářství s novými 
názory, které zde šířil vzdělaný luteránský kněz. 
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Na Eliáše Špaltholce zde téměř zapomněli, či jej 
později vykreslili jako spíše zápornou postavu. Do 
dnešních dnů se v Radiměři dochovala u kostela 
krásná fara, která je ozdobou obce a kterou také 
nechal postavit kněz Eliáš. Městys Radiměř muže 
být hrdý, že taková humanistická osobnost té 
doby zde určitý čas působila. 

Mojmíra Fadrný

PLACENÁ INZERCE
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